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Nanu (MF): Dobânzile sus la care ne împrumut ăm sunt rezultatul 
unor politici bugetare super relaxate 
 

Dobânzile ridicate la care se împrumută statul sunt rezultatul unor politici 
bugetare super relaxate, a declarat, luni, directorul general din Ministerul 
Finanţelor (MF), Ştefan Nanu, la ‘Forumul investitorilor - 2025: 
Provocările şi oportunităţile anului’, eveniment organizat de Ziarul Bursa. 
 
‘Preţurile la care se împrumută statul român au cu totul alţi factori în 
spate. Deci, partea cu OCDE-ul e un aspect pozitiv. Din păcate, 
dobânzile sus la care ne împrumutăm sunt rezultatul unor politici 
bugetare super relaxate. Noi trebuie să venim în linie cu ceea ce ne-am 
angajat faţă de Comisia Europeană şi trebuie să livrăm. Nu mai e posibil 
să mergem cu devieri aşa cum au fost anii trecuţi. Trebuie să stăm pe 
acest plan de ajustare pe termen mediu, agreat cu Comisia şi să-l 
livrăm. Să-l livrăm pentru o perioadă de timp ca să capitalizăm toate 
beneficiile acestea. Mediile investiţionale sunt pozitive faţă de România. 
Noi avem comunicări zilnice. Sunt deja investitori super sofisticaţi, 
investitori care sunt foarte demanding, cer foarte mult de la emitenţi, 
care au investiţii realizate şi investesc în România, numai că au nevoie 
de stabilitate, vor să vadă stabilitate. Deja a fost prea multă incertitudine 
pe România, trebuie să ne ducem acum într-o perioadă de stabilitate şi 
de consecvenţă, să livrăm. Lucrul ăsta ne va menţine şi ratingurile care 
sunt extrem de importante. Deci, investment grade, apărarea investment 
grade-ului trebuie să fie un obiectiv în sine. Fără investment grade, cu 
tot OCDE-ul, vom avea probleme din perspectiva costurilor de finanţare, 
din perspectiva accesării a anumitori medii investiţionale’, a explicat 
Ştefan Nanu, director general al Direcţiei Generale de Trezorerie şi 
Datorie Publică din MF. 
 
Acesta a fost întrebat despre titlurile de stat pe termen scurt şi riscul ca 
acestea să nu mai fie prelungite. 
 
‘Cele mai multe titluri pe termen scurt sunt cele către retail. Deci sunt 
cele din Tezaur şi Fidelis. Ce observăm acolo e nu doar că reinvestesc 
oamenii, creşte expunerea retailului pe stat. Doar să vă dau un număr, 



la momentul actual, expunerea populaţiei pe stat este undeva la 60 de 
miliarde de lei. Creşte cu 15-16 miliarde de lei pe an. Ceea ce am văzut 
în primele două luni ale anului, din acest an, e ceva unic, deci practic 
avem până în momentul de faţă undeva la vreo 28 de miliarde de lei 
emise, dintre care pe interbancar am emis vreo 16 şi vreo 12 miliarde 
sunt emise pe retail. T-Bills-urile de pe interbancare sunt deţinute în 
majoritatea de bănci. Băncile la fel, reinvestesc, bilanţurile băncilor 
crescând, automat prorata şi expunerile pe titlurile de stat cel puţin se 
menţin, dacă nu cresc’, a afirmat Ştefan Nanu. 
 
De asemenea, întrebat dacă statul îşi permite să păstreze nivelul 
dobânzilor pe care le oferă celor care investesc în titluri Fidelis şi 
Tezaur, Ştefan Nanu a răspuns că la stabilirea dobânzilor pentru titlurile 
de stat destinate populaţiei este utilizată curba de randamente a 
României şi că nu există o discriminare între dobânzile oferite băncilor şi 
cele pentru populaţie. AGERPRES/(AS - autor: George Bănciulea, 
editor: Mariana Nica, editor online: Andreea Lãzãroiu) 
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Hanga: Trebuie s ă ne gândim c ă vom avea şi noi o cot ă de 
contribu ţie la sumele pentru reconstruc ţia Ucrainei 
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Înainte de a ne gândi la ce beneficii ar putea avea România de pe urma 
participării la acţiunea de reconstrucţie a Ucrainei va trebui să ne gândim 
că vom avea şi noi o cotă de contribuţie la sumele care se vor cheltui 
pentru reconstrucţia acestei ţări, a declarat, luni, preşedintele Bursei de 
Valori Bucureşti, Radu Hanga, la un eveniment de specialitate. 
 
‘Cred că una dintre oportunităţile mari este reconstrucţia Ucrainei. Toată 
lumea se întreabă de unde vor veni cele 500 de miliarde, şi cred că 
probabil că cele 500 de miliarde vor veni tot din Europa, la cum arată 
acum situaţia. Cred că înainte de a ne gândi la beneficii va trebui să ne 
gândim că vom avea şi noi o cotă de contribuţie la sumele care se vor 



cheltui acolo pentru reconstrucţie. Probabil că una dintre cele mai mari 
oportunităţi pentru noi, mergând înainte, este să trăim într-o zonă mai 
liniştită şi asta ar însemna, sigur, ca lucrurile să se calmeze din punct de 
vedere al conflictului din Ucraina şi să trăim într-o zonă în care să existe 
oportunităţi de creştere’, a spus Radu Hanga, la ‘Forumul investitorilor - 
2025: Provocările şi oportunităţile anului’, eveniment organizat de Ziarul 
Bursa. 
 
Întrebat despre evoluţia pieţei de capital în 2025, el crede că este posibil 
să vedem volatilitate şi continuarea tendinţei din ultimii ani, de ‘focus pe 
piaţa locală’. De altfel, potrivit preşedintelui BVB, creşterea contribuţiei 
investitorilor de retail la bursă este unul dintre cele mai bune lucruri care 
s-au întâmplat în ultimii ani. 
 
‘Unul dintre cele mai bune lucruri pe care le vedem întâmplându-se în 
ultimii ani este creşterea contribuţiei investitorilor de retail, investitorilor 
locali la bursă. Eu cred că acesta va fi trendul dominant, adică cred că 
lumea care se profilează în continuare este o lume care va deveni tot 
mai puţin globală. Ãsta deja este un trend pe care îl vedem de ceva 
vreme. O lume tot mai puţin globală, o lume în care lanţurile de 
aprovizionare vedem că sunt rupte. Probabil că va fi caracterizată şi de 
rupturi în zona circulaţiei fluxurilor de capital. Probabil capitalul nu se va 
mai mişca atât de liber cum am fost obişnuiţi. Asta înseamnă că 
dependenţa de capitalul local va creşte. O să depindem şi noi şi statul 
român mult mai mult de finanţarea de pe piaţa locală. Şi aş spune la 
bursă, uitându-mă, trebuie să continuăm efortul de a creşte vizibilitatea 
şi de a creşte participarea românilor la piaţă. Şi iarăşi dacă m-aş uita la 
aspectul pozitiv al unei lumi mai fragmentate este faptul că, probabil, 
vizibilitatea şi importanţa companiilor locale va creşte. Şi noi, ca şi bursă, 
dorim să ne poziţionăm aici ca factor de suport, ca o platformă care 
susţine dezvoltarea companiilor locale. Şi când vorbesc despre 
dezvoltare vorbesc despre mai mult decât doar acces la capital. Adică 
eu cred că bursa este dincolo de o platformă care facilitează accesul la 
capital, este o platformă care asigură vizibilitate companiilor care se urcă 
pe scena bursei. Şi cred că dacă ştim să fim suficient de inteligenţi încât 
să valorificăm atuul acesta, o să avem doar de câştigat’, a declarat Radu 
Hanga. AGERPRES/(AS - autor: George Bănciulea, editor: Andreea 
Marinescu, editor online: Andreea Lãzãroiu) 

 


